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Abstract: 

   The issue of consumer protection is one of important topics especially at the 

present time which increased the pests such as corruption fraud and monopoly… The 

phenomenon of fraud in general has increased and has become a major threat to hu-
man. Commercial fraud - whatever caused - has a direct impact on the consumer and 
cause him damage cannot be remedied or cured. In light of the current challenges faced 

by our societies by broad economic openness and the concept of free market the exploi-

tation of some organizations of consumers' lack of knowledge about their rights and the 
concentration of traders to profit and ignore the consumer. The protection of consumer in 
Algeria became an important requirement and necessary which requires the develop-
ment of global protection for the consumer; it depends mainly on the means and mechan-
isms that will protect consumer interests the maximum protection possible. 


1– 
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Résumé:  

Défini le marketing comme une activité sur la plupart des secteurs et or-
ganisations، et avoir de la diversité de la science du marketing pour inclure le 
marketing touristique، ce dernier est parmi les potentiels essentiels pour la 
croissance et le développement du secteur touristique، car il contribue à la re-
cherche des besoins et désirs des consommateurs et motiver leur motifs  touris-
tique، en leur présentant les capacités et potentiel touristique apprécié par le 
pays.     l'évolution de l'activité touristique connu des développements en cours، 
et a reçu l'attention de nombreux pays dans le monde et sur tout les chercheurs 
et les universitaires، ainsi que les hommes d’affaires، étant une source impor-
tante de sources de revenu ou produit national brut، et de fournir des postes de 
travails pour les personnes، et que les revenus du tourisme atteint est souvent 
utilisé comme un indicateur pour mesurer le progrès des nations.     En raison de 
l'importance de l'activité de marketing touristique et ses relations avec d'autres 
activités économiques، ainsi que sa contribution au processus de développe-
ment économique par، il nécessite une analyse en profondeur des concepts et 
des éléments pour le développer.  
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Résumé: 

L’intérêt de l’environnement et atteindre les objectifs du développement durable sont 
parmi les priorités visées par les état، les gouvernements، et les institutions، et ce après 
avoir changé la perception du développement au cours des trente dernières années، où 
la dimension environnementale est devenue l’une des dimensions les plus importantes 
qui s’imposent dans les stratégies des entreprises dans les différentes institutions، ce 
dernières sont devenues obligatoires dans de nombreux cas، de tenir compte de cet 
aspect environnemental، c’est ce qui va préserver les droit des générations futures et va 
contribuer à la notion du développement durable. 

De notre coté، nous allons essayer dans cet article de traiter le thème de la culture 
environnementale dans l’organisation comme un outil pour atteindre le développement en 
renforçant les principes environnementaux des différents individus dans l’organisation et 
les parties qui y collaborent afin de contribuer à la prise de conscience environnementale 
et atteindre les objectifs du développement durable. 

Mots-clés : Environnement، développement، culture، la durabilité، développe-
ment durable. 
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1}ككَذَلو كَّنـاءُ  مشـثُ ييا حهنأُ موبتضِ يي الأَرف فوسيا ل 
والّـذين  {2}الْمحسِـنِين  ولاَ نضيع أَجـر  نصيب بِرحمتنا من نشاءُ

وبءُتهِملن قَبانَ مالْإِيمو ارونَ وا الدبحي هِمإِلَي راجه نم{3}أَكُموبو 
4}من سهولها قُصورا في الأَرضِ تتخذُونَ


5عنيكذلك:"إجماليما

وجود الكائنات والموجودات على سـطح   علىتأثيرلهاوالّتي،الأشياءمنبنايحيط
، كمـا  "أنفسهم والكائنات والمعادن والمناخ والتربة  والهواء متضمنة الماء، الأرض

مع بعضها الـبعض والدقيقـة   المتشابكة من الأنظمة مجموعة: "هايمكن وصفها بأن 
معها  املونتع والّتي تؤثر وتحدد بقائنا في هذا العالم الصغير ،والمحددة لدرجة التعقيد

6"دورييومي  بشكل
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Résumé    A l’aube de l’économie de marché، les organisations de nos 

jours font face à plusieurs changements environnementaux، diversifiés et préci-
pités. En outre، elles font face à un certain nombre de défis tels l’apparition du 
concept de la mondialisation ; le développement technologique ; la révolution de 
l’information et la rude concurrence qui l’ont amené à introduire nombre de 
changements et de modifications. Ceci، le changement s’est avéré obligatoire 
pour toutes les organisations tant il constitue un remède leur permettant 
d’affronter la concurrence et les problèmes contemporains et par-lequel elles 
assurent leur continuité et pérennité، d’une part، et l’extension et le déploiement، 
d’autre part. Le changement dans toute organisation pourrait toucher à sa struc-
ture organisationnelle ; sa stratégie ; sa culture organisationnelle ; au mode 
technologique qu’elle utilise ou même aux personnels y travaillant.  La réussite 
du changement exige une direction administrative efficace d’autant que la mis-
sion principale du leader consiste en la concrétisation d’un changement profi-
table à son organisation. Le leader a une grande influence dans la gestion du 
changement au sein de l’organisation، il pourrait être animateur du changement 
(meneur de changement).     

Mots clés :  leadership – leader efficace – changement organisationnel 
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Résumé: 

Alors que l’orientation stratégique de la performance vers la création de la va-
leur future tendance contemporaine de management exige une compréhensions de la 
manière par laquelle l’entreprise peut s’adapter avec les déférents changements de 
l’environnement économique il est devenu nécessaire d'inclure dans le système 

d’évaluation de la performance financière en plus des indicateurs financiers d’autres 

indicateurs non financiers. En effet le tableau de bord prospectif est venu pour assurer la 
bonne coordination entre ces indicateurs afin de conduire la performance vers la création 
de la valeur stratégique qui est mesurée par l’indicateur de valeur ajoutée économique.        
Les mots clés: performance performance financière tableau de bord prospectif valeur 
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Source : Robert S.KAPLAN , David P. NORTHON, comment utiliser le tableau de bord 
prospectif, traduit par Eileen TYACK-LIGNNOT , édition d’organisation, France, 2004, P 
83. 
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Resumé : 

 
La politique monétaire intéresse largement les spécialistes et les cher-

cheurs en économie vu sa place majeure dans les politiques macroécono-
miques. En effet cette politique est un important outil pour déterminer les diffé-

rents objectifs de la politique économique de l’état et aussi stimuler l’activité 

économique grâce a son rôle dans la création d’emploi l’augmentation des taux 

de croissance l’ajustement des taux d’inflation le maintient de niveau des 


1  
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prix… etc. En Algérie et après les reformes économiques prises par les autori-

tés Algériennes au début des années quatre-vingt-dix qui étaient basées prin-

cipalement sur les reformes monétaires et financières apparues dans la loi n° 

90/10 relative au crédit et à la monnaie et qu’avait permis à cette époque-là de 
relancer le rôle de l’autorité monétaire dans la gestion des différents impacts de 
la politique monétaire sur les objectifs macroéconomique cette politique a con-

nu également d’autres reformes grâce au décret présidentiel n° 01/01 au décret 

n° 11/03 et au décret n° 10/04 relatifs au crédit et à la monnaie et par consé-

quence la politique monétaire est devenue l’aspect le plus influençant sur les 

variables et les objectifs macroéconomiques et en suite sur la stabilité écono-
mique. 
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Abstract: 
The direct foreign investment is considered as an important source to 

finance the development in developed as well in developing countries، because 
it has positive effects on the economies of the hosted countries if they have a 
good use of it. That what make different countries compete to provide an appro-
priate climate to attract the most size of this kinds of investment.  And Arab 
countries as part of developing countries need most of this direct foreign invest-
ment to push up its economies and develop it by make use of the technology 
transferred and the experience that produce from this investment. And for these 
reasons we see the importance of the study of this subject. And make use of it 
as possible. 

Keys words: The direct foreign investment، Intra-Arab investment، at-
tractiveness of investment، investment climate، Arab financial integrated.      
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Résumé :  
   Les développements et changements prompts que connait le système 

économique mondial ainsi que l’accroissement de la concurrence ont contribué 
le risque d’existence continue et réussite des organisations ; de ce fait، 
l’investissement dans les ressources humaines constitue désormais un élément 
capital de leurs stratégies afin qu’elles soient capables de faire face à la concur-
rence ; cet investissement se cristallise –au plus haut niveau– par le manage-
ment des talents d’autant que la plupart des chercheurs et spécialistes en la 
matière s’accordent à dire que la « guerre des talents » est le symbole de 
l’époque actuelle. Notre étude porte sur le management des talents tant il 
représente l’une des plus importantes mutations intellectuelles de la pensée 
managériale contemporaine، et un élément fondamental contribuant dans le 
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développement du capital humain qui mène، lui aussi، à la réalisation des objec-
tifs de l’organisation. Notre recherche se focalise، d’abord، sur l’examen des 
outils et voies permettant de gérer et de gagner ladite  guerre en commençant 
par l’éclaircissement des éléments essentielles du cadre conceptuel et organi-
sationnel des talents tout en exposant les pratiques de leur gestion qui passent 
par une bonne planification afin d’assurer leur développement et leur conserva-
tion. Notre synthèse tente de mettre en exergue et d’affirmer l’importance de 
cette nouvelle pensée managériale et sa contribution efficiente sur le plan in-
terne qu’externe qui leur  permettraient de converger et s’accommoder avec ces 
organisations à travers une complémentarité de leur stratégie de fonctionne-
ment، ce qui les rendraient capables d’affronter les défis du 21ème siècle.  
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Abstract: 
 

Information and communication technology sector is the engine pivotal to 
the economy in all countries of the world, and so Asubhiqas evolution states the 
extent of utilization of this technology Alhadithvi different sectors and Aloncthla-
haddat economic and social development desired, and Algeria, like other coun-
tries have become aware of the importance of this modern technology in the 
development and Altkdmphankhrtt in this endeavor to keep pace with global 
development in this sector for being a pillar of the knowledge economy. 

Key words: information technology and communications, Internet, phone, 
flow speed. 
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Abstract: 

This study aims at clarifying the importance of routines/ recurrent rules in 
any given organization، for the said recurrent rules are meant to create، 
store the organizational knowledge، nonetheless، the spontaneous and un-
conscious nature of almost these rules raises a couple of topics on: 
- The management of knowledge comprised into these rules، especially 

when there is a need to amend or delete a knowledge contained into a 
recurrent rule in process of implementation.  

- The transfer of knowledge included in these recurrent rules exposes it 
to an unintended sharing، to the point to end up into competitors hands. 

Through this paper، we try also to show some scientific methods to deal with 
routines in organization in order to guarantee an efficient and effective man-
agement for the organizational knowledge. In doing so، we referred to vari-
ous specialized publications in the domain of knowledge Management and 
organizational routines، using the analysis approach.   

Key Words: Organizational Routine- Knowledge Creation- Know-
ledge Storing  
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Abstract 
     This study aims to try to evaluate the use of hotels of the dimensions of marke-
ting innovation on positioning in the field of tourism ، and to measure the extent of 
this influence between the variables of the study،based on our conviction thatinte-
rest in tourism enterprises become binding thinking in creating innovative products 
in order to gain a competitive advantage and how to market so as to allow positio-
ning of the three levels: service، brand ، market ، and its timulates demand for 
tourism products and maintain market share in a highly competitive environment ، 
where the distribution of a set of questionnaires to a sample study ، using the tools 
of statistical analysis ، including program statistical package (spss) in order to 
reach accurate results meet the requirements of the study 
Keywords: marketing innovation - positioning - tourism-hotel 
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Abstract: 
This paper will show generally how the concept of social responsibility did 

born and its evolution in time by using systems thinking. that، let us understand 
the overall system of organization and this social responsibility is part of all of 
this، it effects lot of variables and be effected by other ones، the brand of com-
pany in its environment consists one of the most variables that suffer the bill of 
social responsibility.  

After that I will provide an over view on the importance of social responsi-
bility in constructing and preserving of business organization brand، this main-
tain an image in consumers mind، by activating the function of public relations، 
which affect many things، for example; revenue،…etc.      

Key word: Business organization، social responsibility، public rela-
tions، company brand. 
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Abstract: 
Although most institutions of higher education in Algeria began interested in 
developing future forecasts and that of the party on behalf of the University 
Directorate in charge of planning and foresight ، in addition to the annual 
budget prepared by the Secretaries-General on the level of faculties and 
universities، but the implementation of these plans and performance mea-
surement is in its infancy and currently has the attention center decision-


*1 
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makers because it represents the ability of these institutions to assess cur-
rent practices and how they relate to achieving its strategic objectives. the 
strategic direction of the institution and measurement of performance as-
sessment towards the achievement has led to the emergence of the number 
of tools used in the measurement ، including the Balanced Scorecard Ba-
lanced Scorecard (BSC)، where this tool is interested in achieving a balance 
between performance measurement various dimensions of operations ، and 
the various parties ، and taking into account various elements of the time . 
This research represents an attempt to exposure to the subject of balanced 
performance measure to facilitate the possibility of higher education institu-
tions benefit from it and apply it . 

The study aims to demonstrate the importance of strategic planning in 
improving the quality of the performance of universities، and the role of perfor-
mance evaluation in the continuous improvement of the quality of the educa-
tional process and its outputs and their impact on society، and view the tools of 
management accounting to assess the performance and the extent of use in 
universities to get the curriculum that can help universities to achieve their long 
and short-term strategies 
Key words: Balanced Scorecard، university performance. 
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الرؤية 

المهمة
الاستراتيجية

لتحقيق  : البعد المالي
النجاح المالي، كيف  
يتم تخصيص الموارد 
المالية في نظر الدولة  

والمساهمين
بعد العمليات الداخلية  

لارضاء : للجامعة
المساهمين والطلبة  

وأصحاب المصلحة ما  
هي عمليات الجامعة  

التي يجب تحقيق التفوق 
فيها

:  بعد التعلم والنمو
لتحقيق المهام  

والاستراتيجيات  
كيف ندعم قدرتنا  
.على التغير والتطور

لتحقيق  : بعد الزبائن
الرؤية والاستراتيجية  

والأهداف المالية كيف  
يتم تلبية حاجيات  
الزبائن من الطلبة  

.واتمع

تحقيق توقعات 
المساهمين والوزارة 

 الوصية

تحقيق رضا الطالب 

 وأصحاب المصلحة

التكيف 
 والتوافق في الجامعة

قدرات 
الجامعة الإبتكارية 

 والتعليمية
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Résumé 

L'évaluation de l'efficacité de la performance bancaire sous l'environne-
ment concurrentiel par les indicateurs clés de performance soit (quantitatifs ou 

qualitatifs) nécessaire pour déterminer l’exploitation optimale des entrées à 

l’opération d’introduire les service bancaire pour atteindre les objectifs clés de 
toute organisation dans les indicateurs de croissance et de rentabilité continue 
gratifiant de ses actionnaires. 

Les Banques algériennes caractérisé par des indicateurs de haute per-
formance et de la rentabilité dans un environnement concurrentiel est pas ca-

ractérisée par la libre concurrence où l'État accorde la plus grande importance 

pour le secteur bancaire grâce à la fourniture de l'aide publique notamment les 
opérations d’assainissements les prêt accroché pour les banques publiques à 
chaque fois être en difficulté. 
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Résumé : 

Malgré les efforts déployés par l’état au début des années 90 ، orientés 
vers l’amélioration de l’environnement des affaires ainsi que le climat des inves-
tissements en Algérie ، et malgré le résultat positif obtenu au point de vue des 
indices qui à son tour avait acquis globalement avec succès   des organismes 
de contrôle et de suivi des voies de réformes en Algérie ، et en dépit de ça le 
climat de l’investissement se qualifie d’être loin de l’aptitude du niveau admis .   
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1 ،متى يصبح الاقتصاد الجزائري تنافسي؟ دراسة في سياسات تحسـين القـدرة   "علال بن ثابت
آثار و انعكاسات اتفـاق  :"، مداخلة مقدمة للملتقى الدولي حول"التنافسية في ظل اتفاق الشراكة

،كليـة العلـوم   "لجزائري و على منظومة المؤسسات الصغيرة و المتوسـطة الشراكة على الاقتصاد ا
 .14- 12،ص ص2006علوم التسيير، جامعة فرحات عباس، سطيف، نوفمبر  الاقتصادية و
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Résumé 
 L’Economie mondiale est passée par plusieurs crises financières  à tra-

vers ses multiples étapes. Mise à part les différentes causes aboutissantes، le 
résultat est resté le même. Et ceci à travers l’effet négatif de ces crises sur les 
pays et leur économies، notamment le taux d’intérêt qui est l’un des facteurs –
clés et l’un des indicateurs vitaux de l’économie capitaliste، en raison de son 
impact sur les différentes variables économiques monétaire et réels. 

       A travers la présente étude، nous allons aborder les différents con-
cepts relatifs aux crises financières et au taux d’intérêt qui sont les premières 
causes de ces crises en question. Et ceci en se référent aux multiples crises 
financières qu’a vécu l’économie mondiale à travers son existence، particuliè-
rement celle de 2007. 

Mots-Clés : Crises Financières- Taux d’intérêt-Pensée Economique. 
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Abstract: 
Algeria has adopted since independence many development strategies، 

its ultimate goal was to achieve comprehensive development، but with the diffe-
rent stages undergone by the Algerian economy in its history، most of the poli-
cies do not respond the legitimate requirements for Algerians (the improvement 
of living standards، the continent is creating jobs، and so on). 

Algeria، a country that has suffered and continues to suffer from high 
unemployment، which saw in the previous period due to the pétrolière1986 cri-
sis، a wave of major investments، allowed to absorb a large part of the hand -
d'œuvre. 

But by the year 1986، unemployment rates have grown exponentially، as 
the government became unable to create jobs، because of the decline in state 
revenues and thus reduced investment، which previously absorb a large number 
of unemployed، as evidenced by the structural reforms adopted by the Algerian 
government during the nineties، very high levels of unemployment in the wake 
of massive layoffs of workers of public institutions to reduce costs the State. 

With the advent of the third millennium the Algerian economy has re-
bound reflects positively on some economic indicators، including the labor mar-
ket، and these indicators confirm the interest and adoption of government institu-
tions to regulate the employment problem of unemployment policy، which has 
already dropped by 29% in 2000 to 17.7% in 2004 to around 10% in 2010. 

On this basis، we go through this study provide the general concepts of 
employment and unemployment in Algeria، as well as for the different programs 
applied in the Algerian economic system (for the period 2001-2014)، which was 
designed as a whole to improve the living conditions of the population، and in-
crease economic growth، the elimination of unemployment، and the introduction 
of changes in increasingly positive for the various indicators of the Algerian eco-
nomy. 

Key words: employment، unemployment، employment policy، develop-
ment programs. 
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Résumé : 

L’étude démontre l'importance de la stabilité monétaire، en liant les effets 
de financement par Crédit bancaire et les changements dans l’activité économi-
que en utilisant le coefficient de stabilité monétaire dans l'économie Algérienne 
pendant la période 1990 -2013; et ceci devient plus claire en observant 
l’importance de la contribution de la politique monétaire dans la stabilité 
monétaire en Algérie et dans la mesure de sa capacité à contrôlerlaquantité de 
la masse monétaire selon les exigences de la croissance économique. 

Cette étude montre que le crédit bancaire est incompatible avec les 
changements dans l'activité économique، et donc les autorités monétaires n’ont 
pas exercé leur rôle dans la réalisation de la stabilité monétaire au sein de 
l'économie nationale. 
Mots clés : financement، crédit bancaire، masse monétaire، stabilité moné-

taire، coefficient de stabilité monétaire 
.  
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Résumé: 
        à l’instar de la compétitivité et la pénétration considérable des mar-

chés dans l’environnement organisationnel، les organisations économiques sont 
exposées face à de grandes défis، c’est ce qui entrainent les organisations à 
s’acharner pour sauvegarder leur présences et leur positions dans le marché et 
pour s’y accommoder avec cette nouvelle stratégie et réaliser leur objectifs، les 
organisations tendent à chercher les mécanismes efficaces à gérer pour at-
teindre leur finalités et on ne peut gérer efficacement dans le cas d’une carence 
dans la stratégie de communication qui doit être caractériser par un potentiel 
important et compétent qui renforce l’organisation à émettre ses messages et 
décisions a ses partenaires externes et internes mais il est important de maitri-
ser les contextes des messages par les récepteurs et pouvoir percevoir son 
importance sur l’intérêt de l’organisation. 

       Car les récepteurs représentent une unité complémentaire et tendent 


1– 
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un animent à atteindre les objectifs stratégiques de  l’organisation et s’efforcer à 
éviter toutes les contraintes et cela ne pourra t’être concrétisé que par un plan 
communicationnel stratégique et l’investissement rationnel de potentiel qui dé-
pend d’un choix de contextes de communication efficaces et appropriées à 
l’environnement de l’entreprise. 
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(1) Marc Decaupin jean, la communication marketing concepts, technique, stratégie, 
2eme édition economica, Paris,  PP : 39-46. 
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Résumé : 
Le but de cette étude c’est pour identifier la nature de la relation existant 

entre la satisfaction des consommateurs et la fidélité da la marque. Dans 
l’origine d’attendre un niveau élève de satisfaction de la parti des consomma-
teurs lorsque la consommation du produit  est celui que paie cette dernière a 
répétez l’achat de marque  et donc sa loyauté ، mais loyauté même être réelle  
doit être a compagneé d’une attitude positive envers la marque et c’il montre 
l’importance de la moderation dans les variables :Confiance، Engagement، At-
tachement 

Mots clés : satisfaction، la fidélité a la marque.  
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Source: Mc Mullan Gilmore (The conceptual development of customer loyalty measurement: A 

proposed scale) Journal of targeting mersument and analysis for Marketing. Vol 11 2003 p230 
cite par F Belaid et B. H Temessek (Une comparaison de trois échelles de mesur de la fidélité 

au service) dans le congrès International de l’association Française du Marketing Nancy2005.  
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1 Mc Mullan, Gilmore, (The conceptual development of customer loyalty measurement: A 
proposed scale), Journal of targeting, mersument and analysis for Marketing. Vol 11, 
2003, pp230-243, cite par F Belaid, et B. H Temessek, (Une comparaison de trois 
échelles de mesur de la fidélité au service), dans le congrès International de l’association 
Française du Marketing, Nancy,2005.   
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Abstract : 

The purpose of this study is to enlighten the relation and the impact of 
trade opening on the economic growth in Algeria ; by the analysis of statistics for 
the period between 1990-2014، this study reached in its theoretical part to the 
existence of a relation between the foreign trade and the economic growth by 
the continuous increase of both importation and exportation ; concerning the 
standard study، we have tried to study the nature of the relation between the 
trade opening and the economic growth by using of vector auto regression 
(VAR) approach ; the study revealed that an impact on trade opening on the 
economic growth is existing ; otherwise، the algorithmitic functions test explains 
the shocks negative impact of the trade opening on the economic growth in 
Algeria. 

Key words : Foreign trade، Trade opening، Economic growth، Vector Au-
to Regression (VAR). 
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ل أن تظهـر أزمـة الـرهن العقـاري في     قب 2008ارتفاع خلال الثلاث أرباع الأولى لعام  عرفت أسعار النفط
 .الولايات المتحدة الأمريكية

1- Opec Annual statistical bulletin (2010). 
 .2015- 07- 27: تاريخ التحميل http://www.kawalisse.com :متوفر على الرابط -  2
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بعد دراسة اسـتقرارية سلاسـل المـتغيرات    :دراسة إستقرارية المتغيرات - 2
توصلنا إلى أنّ كل السلاسل مستقرة بعد إجراء الفروقات مـن الدرجـة    المستخدمة

  . الأولى عدا سلسلتي النمو الاقتصادي والنمو السكاني التي جاءت مستقرة في المستوى
قبل أن نقوم بتقدير النموذج نحدد درجة التأخير المثلى في : تقدير النموذج- 3

لنماذج المتحصل عليها على أقل القيم ، حيث سنعتمد في المفاضلة بين اVAR(P)نموذج 
أي أنّ النموذج   P=1، وعليه فإن درجة التأخير المثلى هي Schwarzو Akaikeلمعياري 

 :للتقدير كما يلي Eviews7 ، وكانت مخرجات برنامج  VAR(1)الأفضل هو
GDP =  - 0.178*GDP(-1)   + 0.119*OPEN(-1)    + 10.85       - 0.96*IDE  

             [-0،77]                     [1،98]                         [3،2 ]       [ -0،88]       
+ 0.083*INFL     - 9.49*POP 

  [1،19]               [-4،23]                          
R-squared=70%                     F. stat= 8،38                           n=23                

  


R2=70%
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Abstract  
    Through this Research  paper، We did  an econometric study by estimating 

an econometric model that includes four variables، three independent variables: 
the exchange rate، Legal reserve rate and  the rediscount rate ،and the depen-
dent variable : inflation rate ،which is measured by Consumption Price Index 
during the  period time (1990-2014)، where We have been doing stationarity  
tests :  By Augmented Dickey Fuller test ، And that the results showed that: a 
series of exchange rate was stationary at the level of either the rate of inflation، 
Legal reserve rate and  the rediscount rate were stationary  at  the first differ-
ence، That's what Enabled   us to use the autoregressive distributed lag  model، 
where The study adopted on the study cointegration test using the bound testing 

1 اقتصاد واحصاء تطبيقي، جامعة آكلي محند اولحاج ، البويرة: ، تخصص"أ"استاذ مساعد.
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approach، Between variables for the study، In order to detect the presence of 
long-term equilibrium relationship between inflation and the rest of the elements 
of the monetary activity، It has been shown by The empirical results revealed for 
applying the Error correction model of the autoregressive distributed lag  model 
(ARDL-ECM ). Finally، we did diagnostic tests which showed the absence of the 
econometric problems. 
 
keywords : the rediscount rate، Legal reserve rate، the exchange rate، the infla-
tion rate، the autoregressive distributed lag  model. 
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3 PHILIPPE Avoyo ,ET Autres, « finance appliquée » , paris, dunod, 1993.p53. 
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3 Siddiki, J. U. (2000). Demand For Money In Bangladesh: A Cointegration Analy-
sis.Applied Economics, 32:1977-1984.
4 Pesaran, M. Hashem, Yongcheol Shin and Richard J. Smith (2001), Bounds Testing 
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Approaches to the Analysis of Long-run Relationships, Journal of Applied Econometrics, 
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Résumé 

       Le but de cette étude est de mesurer et d'analyser les effets directs 
et indirects des prix du pétrole brut à la croissance économique en Algérie vu 
que toutes les efforts déployés depuis la crise du pétrole en 1986 qui visait à 
rechercher des sources de financement en dehors du secteur des hydrocar-
bures mais jusqu'a présent ni industrie ni agriculture ont pu prendre la place des 
hydrocarbures dans le financement des programmes de développement malgré 
les sommes d'argents immenses qui consacré à ces secteurs . Et en conclu-
sion ،le prix du pétrole reste la première variable qui affecte le côté économique 
et social de l'Algérie. 
Les Mots clés : le prix du pétrole ، la croissance économique ، les dépenses 
publiques ، les secteurs économiques 
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Abstract 

New intellectual propositions resulted in foreseeing Foundation case, to 
the emergence of a new concept of success and excellence, where he became 
a success in the world of excellence today is a realization, and measurement of 
the value produced each affecting the institution relations, administration institu-
tion will take the necessary decisions when they are bringing balance and trade-
offs between customers, suppliers, employees, and investors' requirements, and 
the community in which it operates .uallah institution, institutions are today seek-
ing strategic shift towards an effective methodology frameworks, to achieve 
excellence in their work. The question that we will try to answer during this 
study, it can be crystallized in the following fundamental question: - How can the 
factors to achieve moral excellence of the institution, and raise their perfor-
mance in order to achieve leadership and competitiveness in the future? 
Key words: moral factors, excellence, enterprise
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Résumé 
Cet article traite un sujet très important dans le domaine du management stra-
tégique, il s’agit de mettre en évidence le rôle des ressources et compétences 
pour l’obtention d’un avantage concurrentiel, compte tenu de la forte et féroce 
concurrence que la  firme rencontre, la firme se trouve donc dans l’obligation 
de transformer son environnement concurrentielle en  basant sur ses res-
sources et compétences stratégique.  
L’objet de cet article consiste à examiner les conditions d’obtention d’un avan-
tage concurrentiel fondé sur les compétences centrales. 
Mots clés : ressources, compétences de base, avantage concurrentiel, ap-
proche basé sur les ressources et compétences. 
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Abstract: 
The aim of this work paper is to expose, analyze and evaluate the role of 

the American dollar in the international monetary system by: the exposition of 
different indices which demonstrate the domination of the dollar on the interna-
tional monetary system, the analysis of the Impact of this domination upon the 
American and international economy, the explication of the various reasons of 
the continuation of  this  domination despite the fall of Britten woods system,  
and the show of different indices which suggest the direction to multi-polar inter-
national monetary system and the analysis of positives and negatives of this 
direction. 

Key words:   international monetary system, American dollar, multi-polar 
international monetary system. 
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Résumé: 

        L'intervention de l'État dans l'économie constitue une chose impor-
tante et nécessaire, dans le but d’atteindre de nombreux objectifs à leur tête la 
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réalisation de recettes et leurs redistribution, dans ce cadre les impôts indirects 
constitue l’un moyens d’intervention de   l'État dans l'économie sur tout 
qu’actuellement l’impôt ne peut être perçu sons avoir de conséquence et de 
répercussion sur la  consommation, et l'épargne, la production et l'investisse-
ment, ainsi que la croissance économique et cette influence diffère selon les   
économiques et politiques fiscales suives par les états. 

         Dans cet article au peut définir les impôts et les impôts indirect d’un 
coté, et d’un autre déterminer son importance dans l’économie. Examiner le 
développement du volume des impôts indirectes et le produit intérieur brut en 
Algérie durant la période (1990-2013), ainsi que l’étude de l'effet des impôts 
indirects sur la croissance économique en Algérie durant la période (1990-
2013), à travers l'étude quantitative en utilisant des modèles de régression auto-
var. 
Mots clés: les taxes, les impôts indirects, le PIB, la croissance écono-
mique 
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Null Hypothesis: IID has a unit root  

Exogenous: Constant   
Lag Length: 2 (Automatic - based on SIC, maxlag=5) 

     
        t-Statistic   Prob.* 
     
     Augmented Dickey-Fuller test statistic 2.496263   0.9999 

Test critical values: 1% level  -3.788030  
 5% level  -3.012363  
 10% level  -2.646119  
     
     *MacKinnon (1996) one-sided p-values.  
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Null Hypothesis: PIB has a unit root  

Exogenous: Constant   
Lag Length: 2 (Automatic - based on SIC, maxlag=5) 

     
        t-Statistic   Prob.* 
     
     Augmented Dickey-Fuller test statistic 3.419538   1.0000 

Test critical values: 1% level  -3.788030  
 5% level  -3.012363  

 
10% 

level  
-
2.646119  

     
     *MacKinnon (1996) one-sided p-values.  
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1
7Eviews.  

ADF
 DPIB 
ADF4.2720

 DPIB 

Null Hypothesis: D(IID) has a unit root  
Exogenous: Constant   

Lag Length: 1 (Automatic - based on SIC, maxlag=5) 
     
        t-Statistic   Prob.* 
     
     Augmented Dickey-Fuller test statistic 5.023582-  0.0007 

Test critical values: 1% level  -3.788030  
 5% level  -3.012363  

 
10% 

level  
-
2.646119  

     
     *MacKinnon (1996) one-sided p-values.  

Null Hypothesis: D(PIB) has a unit root  
Exogenous: Constant   

Lag Length: 0 (Automatic - based on SIC, maxlag=5) 
     
        t-Statistic   Prob.* 
     
     Augmented Dickey-Fuller test statistic 4.272052-  0.0033 

Test critical values: 1% level  -3.769597  
 5% level  -3.004861  
 10% level  -2.642242  

     
     *MacKinnon (1996) one-sided p-values. 
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DPIB = 1.340*DPIB(-1) + 0.362*DPIB(-2) - 10.322*DIID(-1) - 4.113*DIID(-

2) - 887194.276491 


 0.57R 2  


57.00%43%
2 


5%
dpib(-1)dpib(-2)

Estimation Proc: 

=============================== 

LS 1 2 DPIB DIID  @ C  
VAR Model: 

=============================== 

DPIB = C(1,1)*DPIB(-1) + C(1,2)*DPIB(-2) + C(1,3)*DIID(-1) + C(1,4)*DIID(-2) + C(1,5) 
DIID = C(2,1)*DPIB(-1) + C(2,2)*DPIB(-2) + C(2,3)*DIID(-1) + C(2,4)*DIID(-2) + C(2,5) 

 

VAR Model - Substituted Coefficients: 

=============================== 
DPIB = 1.340*DPIB(-1) + 0.362*DPIB(-2) - 10.322*DIID(-1) - 4.113*DIID(-2) - 887194.276491 

DIID = 0.115*DPIB(-1) + 0.137*DPIB(-2) - 1.295*DIID(-1) - 1.215*DIID(-2) - 156729.947 
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2

  
27Eviews

  

  
 Vector Autoregression Estimates 
 Date: 12/13/14   Time: 20:01 
 Sample (adjusted): 1992 2012 
 Included observations: 21 after adjustments 
 Standard errors in ( ) & t-statistics in [ ] 

   
    DPIB DIID 
   
   DPIB(-1)  1.340954  0.115512 
  (0.45943)  (0.07708) 
 [ 2.91871] [ 1.49859] 
   

DPIB(-2)  0.362967  0.137283 
  (0.53844)  (0.09034) 
 [ 0.67411] [ 1.51970] 
   

DIID(-1) -10.32218 -1.295350 
  (2.52664)  (0.42390) 
 [-4.08534] [-3.05578] 
   

DIID(-2) -4.113494 -1.215592 
  (3.40037)  (0.57049) 
 [-1.20972] [-2.13078] 
   

C -887194.3 -156729.9 
  (213765.)  (35864.0) 
 [-4.15033] [-4.37012] 
   
    R-squared  0.570088  0.528982 

 Adj. R-squared  0.462610  0.411227 
 Sum sq. resids  4.95E+12  1.39E+11 
 S.E. equation  556431.9  93354.40 
 F-statistic  5.304238  4.492243 
 Log likelihood -304.7577 -267.2697 
 Akaike AIC  29.50073  25.93045 
 Schwarz SC  29.74943  26.17915 
 Mean dependent -721788.4 -96233.70 
 S.D. dependent  759044.8  121663.7 

   
    Determinant resid covariance (dof adj.)  7.46E+20 

 Determinant resid covariance  4.33E+20 
 Log likelihood -558.5294 
 Akaike information criterion  54.14565 
 Schwarz criterion  54.64305 
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